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СТРУКТУРЫ ЕС

Еўрапейская канвенцыя па абарон правоў 
чалавека і асноўных свабод, якая ўступіла ў 
сілу 3 верасня 1953 г.,  не толькі абвясціла 
асноватворнымі правы чалавека, але і стварыла 
адмысловы механізм іх абароны.
Еўрапейскі  Суд па правах чалавека месціцца ў 

Палацы правоў чалавека ў Страсбурзе (Францыя), 
дзе знаходзіцца і сама Рада Еўропы. 
Паводле першапачатковай сістэмы ўсе скаргі, 

пададзеныя індывідуальнымі заяўнікамі 
ці дзяржавамі – удзельніцамі Канвенцыі, 
станавіліся прадметам папярэдняга разгляду 
Еўрапейскай Камісіі па правах чалавека. Яна 
разглядала пытанне пра іх прымальнасць і пры 
дадатным рашэнні перадавала 
справу ў Еўрапейскі Суд па 
правах чалавека для прыняцця 
канчатковага рашэння. Калі 
справа не перадавалася ў Суд, 
яна вырашалася Камітэтам 
міністраў. З 1 кастрычніка 1994 
г. заяўнікам было прадстаўлена 
права самім перадаваць свае 
справы ў Суд па скаргах, 
прызнаным Камісіяй прымальнымі.
Еўрапейскі Суд закліканы 

забяспечваць няўхільнае 
выкананне нормаў Канвенцыі 
ўсімі дзяржавамі-ўдзельніцамі. 
Ён ажыццяўляе гэту задачу 
шляхам разгляду пэўных спраў, 
прынятых ім да вытворчасці на 
аснове індывідуальных скаргаў, 
пададзеных фізічнай асобай, 
групай асобаў ці няўрадавай 
арганізацыяй. Магчыма таксама падача скаргі 
на парушэнне Канвенцыі дзяржавай–чальцом 
Рады Еўропы з боку іншай дзяржавы-чальца. 
Пачаўшы сваю дзейнасць у 1959 г., Еўрапейскі 
Суд да канца 1998 г. разгледзеў больш тысячы 
справаў. Сёння можна казаць, што ўсе нормы, 
якія змяшчаюцца ў частцы I Канвенцыі, а таксама 
нормы Пратаколаў, што дапаўняюць гэтую частку, 
ужываюцца так, як яны вытлумачаны ў рашэннях 
Еўрапейскага Суда. 
Еўрапейскі суд па правах чалавека складаецца 

з суддзяў, лік якіх адпавядае колькасці 
Дзяржаваў-удзельніц Канвенцыі (у наш час суддзяў 
сарок чатыры). Канвенцыя не прадугледжвае 
абмежаванні ліку суддзяў аднаго грамадзянства. 
Суддзі абіраюцца Парламенцкай асамблеяй Рады 
Еўропы тэрмінам на шэсць гадоў. 

ЕЎРАПЕЙСКІ СУД ПА ПРАВАХ ЧАЛАВЕКА
Суддзі ўдзельнічаюць у працы Суда ў асабістай 

якасці і не выступаюць ад імя Дзяржаваў. Яны не 
маюць права займацца дзейнасцю, несумяшчальнай 
з іх незалежнасцю, бесстароннасцю, а таксама 
са сталым характарам іх працы ў Судзе. Тэрмін 
паўнамоцтваў суддзяў мінае па дасягненні імі 
70 гадоў. 
На пленарных паседжаннях Суд абірае тэрмінам 

на тры гады Старшыню Суда, двух намеснікаў 
Старшыні Суда і дзвюх Старшыняў Секцый. 
Паводле Рэгламенту, Суд падзелены на чатыры 

Секцыі, склад якіх зацвярджаецца на тры гады, 
павінен быць збалансаваны па геаграфічнай і 
палавой прыкмеце і павінен уяўляць розныя 

прававыя сістэмы Дзяржаў-удзельніц  Канвенцыі. 
Дзве Секцыі ўзначальваюцца намеснікамі Старшыні 
Суда, дзве – Старшынямі Секцый. Намеснікі 
Старшыняў Секцый, абраныя Секцыямі, аказваюць 
дапамогу Старшыням Секцый і пры неабходнасці 
іх замяшчаюць. 
 Камітэты з трох суддзяў ствараюцца ў кожнай 

Секцыі тэрмінам на дванаццаць месяцаў. 
Палаты з сямі суддзяў ствараюцца ў кожнай 

Секцыі на аснове ратацыі. У склад Палаты, 
якая разглядае справа, абавязкова ўваходзіць 
Старшыня Секцыі і суддзя, абраны ад Дзяржавы-
адказніццы. Калі апошні не з'яўляецца чальцом 
Секцыі, ён засядае ў якасці чальца Палаты exoffi-
cio. Чальцы Секцыі, не якія з'яўляюцца чальцамі 
Палаты, удзельнічаюць у паседжанні ў якасці 
запасных суддзяў. Вялікая Палата складаецца з 
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сямнаццаці суддзяў. Скаргі на парушэнне правоў 
чалавека, замацаваных Канвенцыяй, могуць 
падавацца наўпроста ў Суд любой Дзяржавай-
удзельніцы (міждзяржаўныя заявы) ці прыватнай 
асобай (індывідуальныя заявы). Тлумачальная 
цыдулка для заяўнікаў і фармуляр заявы могуць 
быць атрыманы ў Сакратарыяце Суда. 
Разгляд у Судзе з'яўляецца состязательным і 

публічным. Слуханні праводзяцца толькі ў рэдкіх 
выпадках і таксама з'яўляюцца публічнымі. 
Палата ці Вялікая Палата не вырашыць інакш. 

Доступ да ўсіх дакументаў, перададзеным бакамі 
на захоўванне ў Сакратарыят, як правіла, 
з'яўляецца адкрытым. 
Індывідуальныя заяўнікі мае права 

падаваць скаргі самастойна, аднак юрыдычнае 
прадстаўніцтва рэкамендуецца і нават з'яўляецца 
абавязковым пры правядзенні слуханняў ці пасля 
прызнання справы прымальным. Для заяўнікоў, 
не размяшчальных дастатковымі фінансавымі 
сродкамі, Радай Еўропы была распрацавана схема 
падавання юрыдычнай дапамогі.
Афіцыйнымі мовамі Суда з'яўляюцца французская 

і ангельская, тым не менш заявы могуць быць 
прадстаўлены на любой з афіцыйных моў Дзяржаў-
удзельніц. Пасля прызнання справы прымальнай 
павінна выкарыстоўвацца адна з афіцыйных моў 
Суда, калі Старшыня Палаты ці Вялікай Палаты 
не дазволіць працягваць выкарыстоўваць мову, 
на якой заява была пададзена. 

ЕЎРАПЕЙСКІ СУД ПА ПРАВАХ ЧАЛАВЕКА

В я л і к а б р ы т а н і я  - 
астраўная дзяржава 
на поўначы Еўропы, 
размешчаная на Брытанскіх 
выспах. 
В я л і к а б р ы т а н і я 

складаецца з чатырох 
гістарычных абласцей 
(Англія, Шатландыя, 
У э л ь с ,  П а ў н о ч н а я 
І р л а н д ы я ) ,  я к і я 
п а д з я л я ю ц ц а  н а 
шматлікія графствы: 
Англія - 39 графстваў, 
6 метрапалітэнскіх 
графстваў і адмысловая 
а д м і н і с т р а ц ы й н а я 
адзінка - Вялікі Лондан. 
Уэльс - 8 графстваў 
(адміністрацыйны цэнтр 
- Кардзіф). Шатландыя - 
12 абласцей і 186 выспаў 
(адміністрацыйны цэнтр 
- Эдынбург). Паўночная 
Ірландыя - 26 акруг 
(адміністрацыйны цэнтр 
Белфаст). Адмысловы 
статут маюць выспы Мэн 
і Нарманскія выспы. 
 Ангельская мова цяпер з'яўляецца міжнароднай 

мовай зносін. На роднай ангельскай мове маюць 
зносіны каля 410 мільёнаў чалавек, а калі 
ўключыць тых, хто лічыць ангельскі сваёй 
другой мовай - каля аднаго мільярда чалавек. 
Ангельская мова - адна з шасці афіцыйных і 
працоўных моў ААН.
Вялікабрытанія, дэмакратычная краіна, па 

сваёй палітычнай прыладзе - парламенцкая 
манархія на чале з каралевай. Заканадаўчы 
орган Вялікабрытаніі - двухпалатны парламент. 
Парламент з'яўляецца вышэйшым органам улады 
на ўсёй тэрыторыі, нягледзячы на наяўнасць 

у Шатландыі, Уэльсе 
і Паўночнай Ірландыі 
ўласных кіраўнічых 
а д м і н і с т р а ц ы й н ы х 
с т р у к т у р .  У р а д 
узначальвае манарх, 
непасрэднае кіраванне 
ажыццяўляецца прэм'ер-
міністрам, прызначаным 
манархам, які, такім 
ч ы н а м ,  з ' я ў л я е ц ц а 
старшынёй Урада Яго (Яе) 
Вялікасці.
Ч а с т к а й  д з я р ж а в ы 

ўжо больш 50 гадоў 
з'яўляецца Лізавета II, 
старэйшая дачка герцага 
Ёркскага Георга, караля 
Вялікабрытаніі Георга 
VI. Лізавета II выконвае 
толькі прадстаўніцкія 
функцыі, практычна 
не аказваючы ніякага 
ўплыву на палітыку 
краіны. Цікава, што 
к а р а л е в а  а ф і ц ы й н а 
зарэгістравалася ў 
сацыяльнай сетцы Face-

book, а сваё першае паведамленне праз інтэрнэт 
адправіла у 1976 годзе.
Поўная назва дзяржавы - Злучанае Каралеўства 

Вялікабрытаніі і Паўночнай Ірландыі. 
Вялікабрытанія складаецца з Паўночнай Ірландыі, 
Шатландыі, Англіі, Уэльса, а таксама  некаторых 
невялікіх заморскіх тэрыторый.
Вялікабрытанія з'яўляецца чальцом НАТА 

і Еўрапейскага Звяза, тым не менш краіна 
не ўваходзіць у зону Еўра, захоўваючы 
сваю традыцыйную нацыянальную валюту - 
фунт стэрлінгаў. З'яўляючыся чальцом НАТА, 
Вялікабрытанія прымае актыўны ўдзел у ваенных 
кампаніях альянсу ў Афганістане і Іраку.

ВЯЛІКАБРЫТАНІЯКРАІНЫ ЕС
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НАВІНЫ ЕС

Эўразьвяз цяпер не гатовы разглядаць 
пытаньне аб аднаўленьні дыялёгу з Беларусьсю. 
Такую заяву зрабіла  вярхоўны прадстаўнік ЭЗ 
па замежных справах і палітыцы бясьпекі Кэтрын 

Эштан.  
«На дадзенай стадыі мы не гатовыя разглядаць 

аднаўленьне дыялёгу, пакуль не ўбачым - і 
гэта было ясна агучана, - што ўсе палітычныя 
зьняволеныя вызваленыя і рэабілітаваныя», - 
сказала Эштан на прэс-канфэрэнцыі, перадае 
БелаПАН.
«Я сапраўды спадзяюся, што ўбачанае намі 

нядаўна з'яўляецца станоўчым знакам і што 
цяпер беларускія ўлады гатовыя выпусьціць і 
рэабілітаваць астатніх вязьняў, каб мы маглі 
рухацца далей. Калі б яны так зрабілі, мы б, 
вядома, маглі ўзаемадзейнічаць », - заявіла 
вярхоўны прадстаўнік ЕС.
Эштан таксама адзначыла, што важным 

складальнікам палітыкі ЭЗ з'яўляецца 
ўзаемадзеяньне з беларускай грамадзянскай 
супольнасьцю, і аддала належнае эўракамісару 
па пытаньнях зьнешняй палітыкі і палітыкі 
суседзтва Штэфану Фюле за яго працу. 

ЭЗ НЕ ГАТОВЫ АДНАВІЦЬ ДЫЯЛЁГ З МЕНСКАМ

9 кастрычніка ў Польшчы праходзяць 
парлямэнцкія выбары. 
Палякі выбіраюць 460 чальцоў Сэйму і 100 

чальцоў Сэнату. На гэтыя месцы прэтэндуюць больш 
за 7 тысяч кандыдатаў ад 7 асноўных плітычных 
партыяў. Галоўная барацьба разгарнулася паміж 
«Грамадзянскай плятформай», лідэрам якой 
зьяўляецца прэм’ер Дональд Туск, і партыяй 
«Права і справядлівасьць», якую ачольвае 
Яраслаў Качынскі.
Падчас галасаваньня прэм’ер-міністар Польшчы 

Дональд Туск адказаў на пытаньні беларускіх 
журналістаў. Што да выказваньня Аляксандра 
Лукашэнкі, які назваў абяцаныя Тускам 9 
мільярдаў даляраў «газэтнай качкай», польскі 
прэм’ер сказаў: «Я перакананы ў тым, што 
ў выніку нашых кансультацыяў з бальшынёй 
кіраўнікоў дэмакратычнага сьвету, дапамога 
Беларусі можа нават і перавысіць 9 мільярдаў 
даляраў, калі будуць выкананыя ўмовы, датычныя 
правоў чалавека, дэмакратычных свабод і 
вольных выбараў».

ДОНАЛЬД ТУСК: «ДАПАМОГА БЕЛАРУСІ МОЖА 
ПЕРАВЫСІЦЬ 9 МІЛЬЯРДАЎ ДАЛЯРАЎ»

Дональд Туск таксама выказаў спадзяваньне, 
што Беларусь дачакаецца вольных і справядлівых 
выбараў, як у Польшчы. «Мы вельмі задаволеныя, 
што менавіта самі выбарцы вырашаюць, хто 
пераможа на выбарах». 

С октября в Париже можно взять напрокат 
электромобиль. Началась программа Autolib, 
призванная разгрузить автомобільные дороги 
столицы Франции.
Система работает по принципу проката 

велосипедов, действующей в некоторых странах 
Европы.
До декабря арендовать электромобиль можно 

будет всего на полчаса за 4-8 евро, но позже 
им можно будет пользоваться целую неделю.
Жители Парижа на ура встретили такую новость: 

«Autolib прекрасно заменит общественный 
транспорт, особенно, если надо куда-то ехать 
всей семьей. О такси даже речь не идет – 
вечером его практически невозможно поймать».
Абонентская плата составит 10 евро в день 

или 144 евро в год.
Электромобиль рассчитан на четверых человек 

и преодолевает 250 км за 4 часа без подзарядки.
Однако пользоваться Autolib выгодно только 

для коротких поездок – после часа проката цена 
значительно возрастает.

В ПАРИЖЕ - ЭЛЕКТРОМОБИЛЬ НАПРОКАТ
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10 кастрычніка адзначаецца Ўсясьветны дзень 
супраць сьмяротнага пакараньня. Беларусь 
— адзіная ў Эўропе краіна, дзе такое 
пакараньне ўжываецца. Стаўленьне беларускай 
пэнітэнцыярнай сыстэмы да бацькоў, чые дзеці 
атрымалі гэты вырак, экспэрты ААН прыроўніваюць 
да катаваньняў.
Асабіста я дзясяткі гадоў жыву пад уражаньнем 

аднаго сюжэту з жыцьця маці пакаранага сьмерцю 
сына.
…Яна была вядомай журналісткай, і ўсе мы, 

студэнты, якія праходзілі ў яе практыку, былі 
ў захапленьні ад гэтай жанчыны. Мы ведалі, што 
ў яе быў другі шлюб, і, як казалі, ня надта 
ўдалы. Ад гэтага шлюбу ў яе была дачка, а ад 
першага — сын. Мы ведалі, што яна чакае яго 
з войска. Адчувалася, што з сынам у яе была 
асабліва цесная сувязь. Празь нейкі час усіх 
ашаламіла дзікая навіна: неўзабаве пасьля 
вяртаньня з войска сын быў запрошаны на нейкае 
вясельле, пазнаёміўся там зь дзяўчынай, пайшоў 
праводзіць яе дадому, а ў пад’езьдзе згвалтаваў 
і забіў.
Калектыў, дзе працавала журналістка, 

быў жаночы. Падрабязнасьці гісторыі днямі 
абсмоктваліся ці не ўва ўсіх кабінэтах. 
Жанчыну абвінавачвалі ў тым, што недагледзела, 
недавыхавала, што ня тым займалася, што 
ёй, такой няправільнай маці, увогуле трэба 
звальняцца. Яна, зразумела, не магла гэтага 
ня чуць. Аднак трымалася годна. Яе сьлёз ніхто 
ня бачыў. Хоць дзень пры дні яна ўсё больш 
чарнела і чэзла як сьвечка.
У той час быў татальны атэізм, дапамога 

псыхолягаў у вязьніцы не практыкавалася, і 
маці сама, маючы вельмі невялікія магчымасьці, 
імкнулася дапамагчы сыну зьмірыцца зь лёсам і 
годна прыняць сьмяротны вырак.
На маё пытаньне, чаму такое магло здарыцца 

з гэтай выдатнай жанчынай, калега адказала — 

“ПРЫЧЫНА СМЕРЦІ–ПРОЧЫРК”
і яе словы нечакана сталі ключом да той тэмы, 
якой я займаюся цяпер:
"Інстытут сям’і разбураны. Збольшага роля 

бацькі, нават у поўных сем’ях, аніякая. А 
жанчына пастаўленая ў такія абставіны, што 
ў яе не хапае часу быць маці. Яна павінна 
працаваць, быць хатняй гаспадыняй, цягнуць 
сям’ю матэрыяльна".
Як і ўсе астатнія маці сьмяротнікаў, 

журналістка даведалася пра зьдзяйсьненьне 
пакараньня не адразу. Дзе пахаваны сын, як 
і належала ў адпаведнасьці з правіламі, ёй 
не паведамілі. Чула, што ў кагосьці празь 
неверагодныя сувязі ды грошы яна ўсё ж здабыла 
гэтыя зьвесткі. Хаця хто ведае, наколькі яны 
былі дакладныя. Прыбыўшы да невядомай магілы, 
жанчына кінулася на зямлю і пачала рыць яе 
рукамі. Пакуль не самлела.
Потым мне казалі, што яна зьехала зь 

Беларусі. А на новым месцы пражыла нядоўга.
Ня так даўно ў інтэрнэце зьявіўся незвычайны 

для Беларусі відэафільм "Прычына сьмерці — 
прочырк". Ён прысьвечаны маці сьмяротнікаў і 
створаны з ініцыятывы праваабарончага цэнтру 
"Вясна". Сёньняшняя сытуацыя практычна не 
адрозьніваецца ад той, што была ў савецкія 
часы. У Беларусі, цяпер адзінай у Эўропе 
краіне, дзе яшчэ караюць сьмерцю, па-ранейшаму 
пра выкананьне прысуду сваякам могуць 
паведаміць тады, калі яны прыяжджаюць у СІЗА на 
"Валадарку" з чарговай перадачай. Па-ранейшаму 
бацькам пра месца пахаваньня дзяцей ведаць не 
дазволена. На рукі ім выдаюцца сынавы рэчы ды 
папера, дзе ў графе "прычына сьмерці" стаіць 
прочырк.
Стан, у якім знаходзяцца бацькі, асабліва 

маці асуджаных на сьмерць дзяцей, псыхоляг, 
маці былога палітвязьня Фёдара Мірзаянава 
— Людміла Мірзаянава называе глыбокім 
псыхалягічным шокам.

Старшыня Вярхоўнага суду Валянцін Сукала 
падтрымаў драконаўскія зьмены ў закон аб 
масавых мерапрыемствах, але абурыўся, што 
суддзяў, якія ўдзельнічаюць у рэпрэсіях, не 
пускаюць у Еўрасаюз.
Валянцін Сукала заявіў, што змены ў закон аб 

масавых мерапрыемствах неабходныя: «Не зусім 
карэктна было б адказваць на новыя выклікі 
часу старым заканадаўствам. У новай сітуацыі 
неабходна пазбавіцца ад „белых плямаў“ у 
законе».
Пад новымі выклікамі часу спадар Сукала 

разумее новыя формы сходаў, як санкцыянаваных, 
так і несанкцыянаваных, новыя магчымасці ў 
іх арганізацыі, у тым ліку і праз сацыяльныя 
сеткі.
Што да канкрэтных рашэньняў судоў па 

адказнасьці за маўклівыя акцыі, то Сукала 
сказаў, што ў кожным выпадку суд будзе 
разьбірацца, будзе ўлічвацца, хто быў 
арганізатарамі акцыяў, якія іхнія мэты і 
мэтады.
Валянцін Сукала заявіў таксама, што лічыць 

забарону на ўезд у краіны Еўрасаюзу шэрагу 
беларускіх суддзяў недапушчальным «шантажом 
і ўмяшаннем у нацыянальную судовую сістэму».
«Падобныя меры мы разглядаем як шантаж і 

пагрозу, умяшаньне ў дзейнасьць нацыянальнай 
судовай сыстэмы, яны зьяўляюцца некарэктнымі і 
недапушчальнымі», — заявіў Сукала на прэсавай 
канферэнцыі, каментуючы санкцыі Еўрасаюзу, якія 
былі ўведзеныя пасля судоў над прадстаўнікамі 
беларускай апазіцыі.

СУКАЛА АБУРЫЎСЯ САНКЦЫЯМІ ЕЎРАСАЮЗУ
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Міністар замежных справаў Швэцыі Карл Більт 
спаткаўся ў Стакгольме з прадстаўнікамі 
беларускай грамадзянскай супольнасьці.
На сустрэчу зь міністрам былі запрошаныя 

рэдактарка сайту charter97.org Натальля 
Радзіна, старшыня Беларускай асацыяцыі 
журналістаў Жанна Літвіна, сябра рады 
праваабарончага цэнтру “Вясна” Тацяна Равяка, 
кіраўніца Камітэту дапамогі рэпрэсаваным 
“Салідарнасьць” Іна Кулей і актывіст кампаніі 
“Гавары праўду” Андрэй Дзьмітрыеў.
На пачатку сустрэчы Карл Більт адзначыў: 

сёньня ўсім відавочна, што Беларусь мае 
велізарныя эканамічныя праблемы, і ў сувязі 
з гэтым “мы бачым манэўры з боку Лукашэнкі”.
“З прычыны наяўнасьці палітвязьняў у турмах 

мы знаходзімся з уладамі Беларусі ў стане 
тупіку”, – сказаў Більт, падкрэсьліўшы, што 
аб’яднаная Эўропа чакае вызваленьня ўсіх вязьняў 
сумленьня. Пасьля вызваленьня 14 верасьня 11 
палітвязьняў у турмах працягваюць знаходзіцца 
былыя кандыдаты ў прэзыдэнты Андрэй Саньнікаў, 
Мікола Статкевіч, Дзьмітры Вус, каардынатар 
грамадзянскай кампаніі “Эўрапейская Беларусь” 
Зьміцер Бандарэнка, кіраўнік праваабарончага 
цэнтру “Вясна” Алесь Бяляцкі,  моладзевыя 
актывісты Зьміцер Дашкевіч, Эдуард Лобаў, 
прадпрымальнік Мікалай Аўтуховіч.
Карл Більт таксама падкрэсьліў неабходнасьць 

ня толькі вызваленьня, але і рэабілітацыі 

ЛУКАШЭНКА МОЖА ЎЦЯЧЫ ЗЬ БЕЛАРУСІ
палітычных зьняволеных.
Міністар выслухаў думкі прадстаўнікоў 

беларускай дэлегацыі аб сытуацыі ў краіне і 
далейшым разьвіцьці дачыненьняў Беларусі з 
аб’яднанай Эўропай.
Карл Більт у сваю чаргу адзначыў, што “ў 

Эўропы не такія вялікія магчымасьці ціску на 
рэжым Лукашэнкі, але сёньня вельмі зьмянілася 
эканамічная сытуацыя ў краіне. Лукашэнка 
выдаткаваў велізарныя грошы на прэзыдэнцкія 
выбары 19 сьнежня, бо ня быў упэўнены, што 
пераможа. Эканамічны спад у Беларусі будзе 
працягвацца. Расея больш ня можа выдзяляць 
бязьмежныя сродкі, а Лукашэнку неабходныя 8 
мільярдаў даляраў для стабілізацыі актуальнай 
сытуацыі. Але ў МВФ вельмі жорсткія эканамічныя 
ўмовы выдачы крэдытаў. Сёньня Беларусь 
знаходзіцца на мяжы развалу. Ня выключана, што 
Лукашэнка захоча ўцячы. Такія людзі, як ён, 
заўсёды кідаюць карабель, які тоне”.
Кіраўнік швэдзкага МЗС таксама адзначыў, 

што пакуль Эўразьвяз ня схільны гаварыць, што 
будзе, калі Лукашэнка вызваліць палітвязьняў, 
і што будзе, калі ён іх ня вызваліць.
“Калі ён вызваліць усіх палітвязьняў, мы 

вернемся да сытуацыі 18 сьнежня 2010 году. Але 
яна ж не была спрыяльнай. Адной з палітычных 
умоваў павінна быць правядзеньне свабодных 
выбараў”, – адзначыў Більт. 

Дакладчык Парлямэнцкай асамблеі Рады Эўропы 
па Беларусі, эстонскі дэпутат Андрэс Хэркель 
пракамэнтаваў для Радыё Свабода нядаўнія 
зьмены ў беларускім заканадаўстве, зьвязаныя 
з магчымым замежным фінансаваньнем партыяў і 
грамадзкіх арганізацыяў, правядзеньнем масавых 
мерапрыемстваў і пашырэньнем паўнамоцтваў 
беларускага КДБ.

Хэркель: На першы погляд гэта выглядае вельмі 
дзіўна. Мы яшчэ будзем гэта аналізаваць, але 
мы бачым далейшыя абмежаваньні на дзейнасьць 
палітычных партыяў. Я думаю, што гэта трэба 
аналізаваць у кантэксьце надыходзячых выбараў. 
Мы заўсёды казалі апазыцыі, што гэта яе 
абавязак - паказаць грамадзтву дэмакратычную 
альтэрнатыву, але я мушу прызнаць што паступова 
гэта робіцца ўсё больш складаным.

Карэспандэнт: Як, на вашую думку, Рада Эўропы 
адрэагуе на гэтыя апошнія крокі?
Хэркель:  Я рыхтую справаздачу на студзень. 

Мне здаецца, што гэта будзе якраз добры час, 
напярэдадні выбараў. Нам трэба адрэагаваць. 
Як я ўжо сказаў, патрабуецца аналіз з боку 

Вэнэцыянскай камісіі, але ёсьць магчымасьць 
асудзіць некаторыя антыдэмакратычныя моманты ў 
закандаўстве. За гэтае лета я зрабіў тры заявы 
датычна Беларусі, але, на жаль, мне даводзіцца 
працягваць у гэтым кірунку. Чаго б мне сапраўды 
хацелася, дык гэта наведаць беларускіх 
палітвязьняў і пераканаць беларускія ўлады, 
што такія практыкі і такія законы вельмі 
далёкія ад эўрапейскіх стандартаў.
Калі ж такой магчымасьці няма, дык усё 

гэтыя крокі адносна палітычных вязьняў і 
абмежавальнага заканадаўства трэба ўключыць у 
справаздачу, але ў той жа час, як палітыкі, мы 
мусім захоўваць аптымізм, нават калі даводзіцца 
чакаць вынікаў нашых прапановаў і нашай 
працы доўгі час. Мы павінны пакідаць нейкая 
выйсьце з сытуацыі, каб можна было дасягнуць 
нашмат больш плюралістычнага і адкрытага 
грамадзтва, напрыклад падчас наступных 
выбараў. Нашае першае пасланьне гэта заўсёды 
вызваленьне палітвязьняў. А другое пасланьне 
будзе зьмяніць абмежавальнае заканадаўства, 
накіраваць заканадаўства на шлях, адпаведны 
эўрапейскім стандартам. 

АНДРЭС ХЭРКЕЛЬ: БЕЛАРУСКАЙ АПАЗЫЦЫІ ЎСЁ 
БОЛЬШ СКЛАДАНА 
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Летась ва ўніверсітэты Фінляндыі падалі 
заявы больш васьмідзесяці тысяч чалавек. З 
іх каля дзесяці тысяч - замежнікі. Паступілі 
амаль дваццаць пяць тысяч.
Сучасная сістэма вышэйшай і прафесійнай 

адукацыі Фінляндыі 
пачала фармавацца ў 
шасцідзесятых гадах 
мінулага стагоддзя. А 
самая першая фінская 
вышэйшая навучальная 
ўстанова, Каралеўская 
Акадэмія, з'явілася 
ў  1 6 4 0  г . ,  к а л і 
Фінляндыя была часткай 
Швецкага каралеўства. 
У 1828 году пасля 
вялікага пажару ў 
Турцы ўніверсітэт 
"пераехаў" у Хельсінкі 
і быў названы ў гонар 
рускага цара Аляксандра 
I. Толькі напачатку 
дваццатага стагоддзя 
было адкрыта яшчэ 
дзве ВНУ: Тэхналагічны 
ўніверсітэт і Школа 
эканомікі і кіраванні. У 1918 у Турцы адкрыты 
швецкі ўніверсітэт (Акадэмія Або) і фінскі 
(Акадэмія Турцы). Цяпер у Фінляндыі існуе 
дзве паралельныя сістэмы вышэйшай адукацыі 
- універсітэты і політэхнічныя інстытуты. 
Апошнія даюць практычныя веды і навыкі для 
працы ў розных абласцях. Навучанне доўжыцца 
3,5-4 гады і ўключае абавязковую практыку. 
Усе ўніверсітэты ў краіне - дзяржаўныя. Самыя 
папулярныя і прэстыжныя кірункі навучання: 
тэхналогіі, гуманітарныя і прыродазнаўчыя 
навукі.
Па інфармацыі, апублікаванай на сайце "Інфа-

Фінляндыя", "лік замежных студэнтаў у фінскіх 
вышэйшых навучальных установах увесь час 
расце. Большасць замежнікаў, якія навучаюцца ў 
Фінляндыі, складаюць студэнты з Расіі, Эстоніі 
і Кітая. Студэнтам прапануецца на выбар звыш 
400 высакаякасных англамоўных навучальных 
праграм. У Фінляндыі няма прыватных платных 
універсітэтаў, усе ўніверсітэты з'яўляюцца 
дзяржаўнымі. Дыплом пра вышэйшую адукацыю 
пакуль з'яўляецца бясплатным таксама і для 
студэнтаў з краін, якія не з'яўляюцца чальцамі 
ЕС. Вядома, у Фінляндыі можна пражыць і 
без ведаў фінскай мовы. Аднак веды мовы не 
толькі значна палягчае жыццё ў краіне, але і 
надае гэтаму жыццю новую якасць. Чым хутчэй 
з агульнаўжытнога ангельскага пяройдзеш 
на фінскі, тым цікавей і хутчэй адбываецца 
інтэграцыя ў фінскае грамадства, асабліва 
калі навучэнцу давядзецца ў далейшым жыць 
і працаваць у Фінляндыі. ВНУ даюць замежным 

ВНУ ФІНЛЯНДЫІ ВАБЯЦЬ ЗАМЕЖНЫХ СТУДЭНТАЎ
студэнтам магчымасць вывучыць фінскую мову, і 
варта скарыстацца гэтай магчымасцю.
Студэнцкае жыццё ў фінскіх вышэйшых 

навучальных установах вельмі актыўная. Розныя 
студэнцкія арганізацыі імкнуцца залучыць 

студэнта-замежніка у 
мноства мерапрыемстваў, 
знаёмяць з горадам, у 
які яго занесла.
Міжнародных праграм 

на ангельскай мове з 
кожным годам становіцца 
ўсё больш. Напрыклад, 
м о ж н а  н а в у ч а ц ц а 
эканоміцы, кіраванню, 
педагогіцы, сацыяльным 
н а в у к а м ,  г а н д л ю , 
бізнэсу, маркетынгу, 
і н ф а р м а ц ы й н ы м 
тэхналогіям, экалогіі 
і ахове навакольнага 
а с я р о д д з я ,  а х о в е 
здароўя і сацыяльнаму 
абслугоўванню, турызму, 
архітэктуры, мастацтву, 
дызайну, музыцы... У 
групах, дзе навучанне 

праходзіць на ангельскім, удзельнічаюць 
студэнты з усяго свету. Для паступлення на 
гэтыя праграмы абітурыент павінен падаць 
вынікі пра вынікі моўнага тэста.
Адзіных правіл, рэгламентавальных прыём 

абітурыентаў у ВНУ, няма. Усё вырашаюць 
самі навучальныя ўстановы. Ад замежнікаў 
патрабуецца скончаная сярэдняя адукацыя (прычым 
неабходзен высокі сярэдні бал атэстата), 
добрыя веды фінскай, швецкай ці ангельскай мовы 
(пры паступленні на міжнародныя праграмы), 
пацверджанне наяўнасці фінансавых сродкаў 
і паспяховыя вынікі ўступных іспытаў. Да 
іспытаў дапушчаюцца толькі тыя, хто прайшоў 
конкурс дакументаў. Некаторыя факультэты ўжо 
вызначаюць квоты для замежнікаў. 
Для студэнтаў існуюць значныя ільготы. Тут 

і велізарныя зніжкі на транспарт (больш за 20 
еўра ў месяц), таннае жыллё (200 еўра за пакой 
у дзесяці хвілінах ад універсітэта), практычна 
бясплатнае сілкаванне, дзясяткі курсаў якія 
дапамагаюць інтэгравацца ў фінскае грамадства, 
палёгкавае крэдытаванне, магчымасці для 
актыўнага правядзення вольнага часу...
Манера выкладання спачатку многіх дзівіць. 

Мінімум лекцый, максімум практыкі. Сам лектар 
часам толькі задае тэму для абмеркавання і 
перыядычна толькі вяртае яе ў патрэбнае рэчышча. 
Пры адсутнасці вусных іспытаў, практычна 
кожны выкладчык патрабуе прыгатаваць пару 
прэзентацый. Склад, індывідуальных, парных, 
групавых, удзельнікаў вылучна інтэрнацыянальны. 
Уся адказнасць за наведванне, вынікі 
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іспытаў, набор неабходных крэдытаў - ляжыць 
вылучна на самым студэнце. Тут не прынятыя 
званкі з дэканата тыпу: "Чаму зноў на заняткі 
не прыйшоў? І запазычанасць па іспытах не 
здаў?" Без паважлівага чынніку прагульваць 
заняткі нікому не прыходзіць у галаву. Бо 
вучышся не для "скарыначкі" дыплома, а для 
сябе. Атрымліваеш веды, заводзіш сяброў і 
"патрэбных" знаёмых, і нават парой знаходзіш 
прэстыжную працу. Можа, таму студэнцкае свята 

ВНУ ФІНЛЯНДЫІ ВАБЯЦЬ ЗАМЕЖНЫХ СТУДЭНТАЎ
карыстаецца такой папулярнасцю? Прычым сярод 
людзей самых розных пакаленняў і сацыяльнага 
становішча.
Поспех Фінляндыі як краіны заснаваны, 

найперш, на людзях,- лічыць дырэктар аддзела 
публічнай дыпламатыі Міністэрства замежных 
спраў Тыма Хейна. - У нас няма багатых прыродных 
рэсурсаў, таму мы змушаны разлічваць толькі 
на таленавітых людзей. І дзяржава не шкадуе 
ні высілкаў, ні грошай на сістэму навучання".

По данным исследования «Модернизация высшего 
образования в Европе – Финансирование и 
общество – 2011», за период с 2000 по 2008 годы 
в Университете Мальты, Мальтийском колледже 
искусств, науки и технологий, а также в других 
вузах количество учащихся выросло вдвое.
Высшее образование на Мальте доступно для 

всех, а его систему исследователи отнесли к 
«северной модели» образования в Европе. Такая 
же модель действует на территории Финляндии, 
Швеции и Дании.
Ранее руководством Евросоюза было вынесено 

постановление, что к 2020 году число 30-34-летних 
европейцев с дипломом об окончании высшего 
учебного заведения должно вырасти до 40%. На 
Мальте доля таких граждан должна достичь 33 
процентов.

НА МАЛЬТЕ ВСЁ БОЛЬШЕ СТУДЕНТОВ

У Страсбуры ў рамках сэсіі Парлямэнцкай 
асамблеі Рады Эўропы абмеркавана сытуацыя 
ў Беларусі. Падчас адмысловых слуханьняў 
выступіў новы дакладчык Асамблеі па Беларусі, 
эстонскі дэпутат Андрэс Хэркель.
У пасяджэньні бралі таксама ўдзел эўракамісар 

па правах чалавека Томас Гамарбэрг і беларускія 
праваабаронцы Тацяна Равяка і Ўладзімер 
Лабковіч. Андрэс Хэркель зрабіў агляд сытуацыі 
ў Беларусі. Ён сказаў, што ягоныя ацэнкі не 
памяняліся і пакуль нельга аднавіць статус 
спэцыяльна запрошанага для Беларусі ў ПАРЭ.
«Разьвіцьцё апошніх падзей у Беларусі нас 

засмучае. Найперш гэта тычыцца сьнежаньскіх 
падзей і таго, што адбывалася ў чэрвені-
ліпені, калі арыштавалі многіх, хто вельмі 
спакойна паводзіў сябе на вуліцах. І канечне, 
апошняе — гэта арышт Алеся Бяляцкага і яго 
абвінавачаньне. Тых, каго вызвалілі — не 
рэабілітавалі, яны былі памілаваныя. У гэтых 
адносінах мы чакаем таго, што Беларусь будзе 
ўдасканальваць выбарчы кодэкс, каб правесьці ў 
наступным годзе такія выбары, якія адпавядаюць 
міжнародным стандартам. Канечне, у першую 
чаргу неабходна вызваліць усіх палітычных 
зьняволеных і вяртацца на шлях эўрапейскага 
разьвіцьця. На жаль, цягам апошніх падзей мы 
гэтага не заўважылі».
У жніўні Андрэс Хэркель заклікаў беларускія 

ўлады гарантаваць фізычную і псыхалягічную 
недатыкальнасьць кіраўніку праваабарончага 
цэнтру «Вясна» Алесю Бяляцкаму і спыніць усе 
формы ціску на праваабаронцаў. Аднак ужо два 
месяцы, як Бяляцкага трымаюць за кратамі. 
Спадар Хэркель адзначае, што для вывучэньня 
сытуацыі ён хацеў бы мець магчымасьць сустрэцца 
зь Бяляцкім. За лёсам арыштаванага кіраўніка 
«Вясны» уважліва сочаць у Страсбуры. Спадар 
Хэркель нагадаў пра адмысловую пісьмовую 
дэклярацыю, якую падпісалі многія сябры 
Асамблеі адносна вызваленьня Бяляцкага. 
Падкамітэт па правах чалавека таксама выкажа 
сваю пазыцыю адносна праваабаронцы.
Паводле спадара Хэркеля, сустрэча зь 

беларускімі дыпляматамі можа адбыцца ў 
найбліжэйшыя дні. Таксама ён паведаміў, 
што да студзеня наступнага году зьбіраецца 
падрыхтаваць даклад па сытуацыі ў Беларусі. 
Ці магчымы цяпер дыялёг з афіцыйным Менскам?
«Дыялёг заўсёды магчымы. Для гэтага павінна 

быць добрая воля. Мяч на беларускім баку. 
Калі Беларусь хоча аднавіць дыялёг, гэта 
мачыма. Але для гэтага ёсьць перадумовы, якія 
трэба выканаць». Спадар Хэркель адзначае, што 
Страсбур чакае ад афіцыйнага Менску вызваленьня 
палітвязьняў, адмены сьмяротнага пакараньня і 
правядзеньня сумленных выбараў, якія будуць 
адпавядаць міжнародным стандартам. 

АБАВЯЗКОВА СУСТРЭЎСЯ Б З АЛЕСЕМ БЯЛЯЦКІМ 
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» РУХ у  Еўр оп у»  - грамадска-палітычная газэта. Выдавец - Віцебская абласная арганізацыя 
ПАГА «Рух за Свабоду». Выдаецца нерэгулярна. Наклад - 299 асобнікаў. Рэдактар - Сяргей 
Салодкін. Вёрстка - Сяргей Солідны. Надрукавана на прыватным абсталяванні на свае сродкі 
і з дапамогаю адзінадумцаў.

14 кастрычніка вынесены прысуд адносна 
справы, якая распачалася ў Чыгуначным райсудзе 
г. Віцебска. Працэс адбываўся паводле скаргі 
віцебскіх апазыцыянэраў на кіраўніка Чыгуначнай 
раённай адміністрацыі, які сёлета забараніў 7 
апазыцыйных мітынгаў і пікетаў.
Суддзя Алена 

Г р а б я н ч у к 
вырашыла, што 
кіраўнік раённай 
а д м і н і с т р а ц ы і 
Юры Маскалёў меў 
рацыю, калі не 
дазволіў за цэлы 
г о д  н і в о д н а й 
апазыцыйнай акцыі 
— бо дзейнічаў 
у адпаведнасьці 
з  р а ш э н н е м 
В і ц е б с к а г а 
гарвыканкаму № 
881 пра парадак 
падачы заявак на 
акцыі. Паводле 
гэтага рашэння 
заяўнікі мусяць 
спярша заключыць 
ды прыкласці да 
заяўкі дамовы 
на абслугоўванне мерапрыемства мэдыкамі, 
міліцыянтамі і службай ЖКГ.
Але згаданыя структуры адмаўляліся складаць 

дамовы з актывістамі без дазволу ўладаў. Таму 
Аляксей Гаўруцікаў — давераная асоба Мікалая 
Статкевіча ў часе мінулай прэзыдэнцкай кампаніі, 
а таксама кіраўнік абласной арганізацыі руху 
"За свабоду" Хрыстафор Жаляпаў і сябар КХП 
БНФ Ян Дзяржаўцаў патрабавалі, каб суд даў 
ацэнку дзеянням міліцэйскага кіраўніцтва, 
адміністрацыі ЖКГ і хуткай дапамогі.
На адрас мэдыкаў, міліцыі і ЖКГ суддзя Алена 

Грабянчук не зрабіла аніякіх заўваг, толькі 
вынесла прыватную пастанову: рэкамэндавала 
пазоўнікам ініцыяваць судовыя працэсы па 
кожнай адмове з кожнай канкрэтнай арганізацыі.
Складальнік скаргі, Аляксей Гаўруцікаў 

запытаў падчас суду ў кіраўніка раённай 
адміністрацыі Юрыя Маскалёва, колькі ўвогуле 
дазволаў на акцыі атрымалі сёлета віцебскія 
апазыцыянэры. Выявілася, што ніводнага. "Нам 
адмаўляюць раз за разам, хоць мы просім дазволу 
на мітынгі і пікеты ў Парку культуры і адпачынку 
чыгуначнікаў – гэта вызначанае ўладамі месца. 
І нам некалькі разоў адказвалі, што яно занятае 

пад імпрэзы ГА "БРСМ". Відавочная прыкмета 
дыскрэдытацыі па палітычных поглядах: адным 
можна праводзіць свае акцыі, а іншым – не", – 
адзначае спадар Гаўруцікаў.
Пакуль разбіраліся, якім чынам можна выйсці з 

гэтага заганнага кола, прадстаўнік управы МУС 
Сяргей Лазоўскі 
з а я в і ў ,  ш т о 
міліцыя - не 
к а м э р ц ы й н а я 
с т р у к т у р а 
і  а х о ў в а ц ь 
парадак мусіць 
без усялякіх 
д а м о в а ў . 
Г э т а к с а м а  і 
прадстаўніца 
Ж К Г  А л е н а 
Сафаргаліева 
п а в е д а м і л а , 
што дамовы не 
патрэбныя – усе 
гарадзкія паркі 
без дадатковых 
у з г а д н е н н я ў 
п р ы б і р а е 
"Гарзеленбуд". 
Т о л ь к і 
прадстаўніца 

хуткай дапамогі Святлана Балатоўская 
пацвердзіла, што дамова на дадатковае 
дзяжурства мэдыкаў неабходная і яе падпішуць, 
калі не прагназуецца шмат выклікаў да хворых.
Хрыстафор Жаляпаў, які быў ініцыятарам 

судовага пазову, кажа так: "Мы не імкнемся да 
таго, каб кагосьці пакаралі або звольнілі з 
пасадаў. Мы хочам урэгуляваць працэс, каб мець 
магчымасць рэалізаваць сваё канстытуцыйнае 
права на публічнае выказванне сваіх палітычных 
поглядаў, гарантаваных нам Канстытуцыяй. Бо тыя 
імпрэзы, якія мы збіраліся правесці, тычыліся 
важных грамадзкіх праблемаў - салідарнасці 
з палітвязьнямі, збяднення насельніцтва 
ва ўмовах сучаснай эканамічнай палітыкі і 
гэтак далей. Адміністрацыя Чыгуначнага раёну 
стварае штучныя перашкоды ў гэтым кірунку, 
спасылаючыся на рашэнне гарвыканкаму, якое 
нават суду падаецца супярэчлівым".
Аспрэчыць гэтае рашэнне спрабавалі раней, 

але даведаліся, што парадак падачы заявак на 
масавыя акцыі прайшоў дзяржаўную юрыдычную 
экспэртызу і ўнесены ў рэестар дзяржаўных 
дакумэнтаў. Унесці зьмены ў яго можа толькі сам 
гарвыканкам, але там адмаўляюцца гэта рабіць. 

ПАЛІТЫЧНА МАТЫВАВАНАЕ РАШЭННЕ
НАВІНЫ БЕЛАРУСІ


